
در حالي ك�ه آمار 
مريم احمدي
   گزارش2

اخير وزارت جهاد 
از  كش�اورزي 
افزايش دو برابري كشت چغندر قند پاييزه در 
نتيجه اعم�ال روش هاي مديريت كش�ت در 
استان هاي مختلف حكايت مي كند، طي روزهاي 
گذش�ته اخبار متع�ددي از مان�دن محصول 
برداشت شده در مزارع لرستان به عنوان قطب 
توليد چغندرقند كش�ور منتش�ر شده است! 
وضعيتي كه بنا به گفته چغن�دركاران و تأييد 
كارشناسان كش�اورزي، معلول كشت مازاد و 
نبود بازار فروش از يك س�و و ت�داوم واردات 
بي رويه ش�كر و تعطيلي يكي پ�س از ديگري 
كارخانه هاي قند است. در شرايطي كه وزارت 
جهاد كش�اورزي ب�الا رفتن ميزان برداش�ت 
چغندرقند پاييزه را به عنوان نتايج موفقيت آميز 
اعمال سياست هاي مديريتي اش در بوق و كرنا 
كرده است، چغندركاران لرس�تاني در انتظار 
جلب رضايت كارخانه هاي قند استان هاي ديگر 
براي خريد محصولش�ان به انبوه چغندرهاي 
تلنبار ش�ده در مزارعش�ان خي�ره مانده اند!

    
اگرچ��ه سال هاس��ت س��وء مديريت در ح��وزه 
كش��اورزي و عدم اعمال سياس��ت هاي اصلاح 
كش��ت در اس��تان هاي مختلف به عنوان عامل 
تضعيف كننده صنعت كش��اورزي مطرح است، 
اما گزارشات متعدد اخير در خصوص باقي ماندن 
محصولات ب��ه اصطلاح م��ازاد! روي زمين هاي 
زراعي از گوشه و كنار كشور لزوم يافتن نسخه اي 
درمانگر براي اين صنعت را بيش از پيش ضرورت 
مي بخشد. در حالي كه چندي پيش مجري طرح 
چغندرقند وزارت جهاد كش��اورزي با تأكيد بر 
اهميت توليد شكر در كشور به ويژه از چغندرقند 
از افزايش دوبرابري تولي��د چغندرقند پاييزه و 
شكر نسبت به سال زراعي گذش��ته خبر داده و 
گفته بود اين افزايش عملكرد در واحد س��طح با 

اعمال روش هاي مديريت مزرعه، استفاده از بذر 
مناسب و رعايت تاريخ كشت حاصل شده است، 
اين روزها اخبار توليد مازاد اين محصول و نبود 
بازار و كمبود ظرفيت كارخانه هاي قند موجود 
از هدررفت دسترنج چغندركاران و بي اثر بودن 

فعاليت هاي جهاد كشاورزي حكايت مي كند. 
  عدم تناسب توليد و قرارداد با كارخانه ها! 
در ميان شهرهاي استان لرستان به عنوان يكي 
از قطب ه��اي اصل��ي توليد چغندرقند كش��ور 
شهرستان بروجرد و كوهدشت بيشترين ميزان 
توليد اي��ن محصول را از آن خ��ود كرده اند و هر 
س��ال هزاران تن چغندر قند اين ش��هرها راهي 
كارخانه هاي استان مركزي و اصفهان مي شود اما 
متأسفانه امسال به دليل بالا رفتن ميزان برداشت 
اين محصول به ويژه در فصل پاييز و محدوديت 
كارخانه هاي قند به عنوان خريداران اصلي، صدها 
تن چغندر در مزارع انباشته مي شود و كشاورزان 
بلاتكليف و نااميد در انتظ��ار تصميمات جديد 
مانده اند!  طبق اظهارات رئيس س��ازمان جهاد 

كشاورزي استان لرستان، در سال جاري ۳۷۰۰ 
هكتار چغندر مازاد در اس��تان كش��ت شده كه 
هيچ كارخانه اي براي خريد اين ميزان محصول 
قراردادي ندارد!   بنا به گفت��ه عبدالرضا بازدار، 
ظرفيت كارخانه قند بروجرد ۱۵۰هزار تن است 
و در اين فصل امكان انبار كردن آنها وجود ندارد. 
از طرفي ظرفيت پذي��رش روزان��ه آنها تعريف 
ش��ده اس��ت، بنابراين بيش از نيمي از محصول 
چغندر توليدي استان بايد به ساير كارخانه هاي 
قند در س��طح كشور تحويل داده ش��ود. اين در 
شرايطي اس��ت كه نيمي از چغندر توليدي نيز 
راهي كارخانه قند اصفهان شده و ۳۷۰۰ تن مازاد 
بايد در انتظار اعلام رضايت كارخانه قند مشهد 
باش��ند! ناگفته نماند كه تحويل اين محصول از 
لرستان به كارخانه قند مشهد با توجه به هزينه 
حمل و نقل مي تواند دست كشاورزان را از اندك 
سود حاصل از كشت چغندر قند خالي بگذارد و 
راه را براي ورود دلالان باز كند. ناگفته نماند كه 
تعطيل��ي ناگهاني كارخانه قند ش��ازند به دليل 

فرسودگي و مقرون به صرفه نبودن ادامه فعاليت 
در ايجاد ش��رايط مذكور بي تأثير نيس��ت. گويا 
بعد از نوسانات قيمتي ش��كر در سال 89 و البته 
افزاي��ش واردات اين محصول مال��كان كارخانه 
قند شازند تداوم فعاليت شان را مقرون به صرفه 

ندانستند و تصميم به تعطيلي گرفتند. 
   مازاد داريم اما بكاريد! 

بحث توليد مازاد محصولات كشاورزي از جمله 
چغندرقند در شهرهاي لرستان سال هاي متمادي 
است كه سبب نارضايتي كش��اورزان مي شود. از 
اين رو انتظار مي رفت در خصوص اين محصول 
خاص، تدبيري اتخاذ شود اما متأسفانه مسئولان 
جهاد كش��اورزي اس��تان بدون توجه به زيان و 
ضررهاي كش��اورزان با تأكيد بر مزاياي كش��ت 
چغندر پاييزه )هر چند مازاد( ب��ر بالا بردن اين 
ميزان اصرار دارند. اظهارات مجري طرح چغندر 
قند وزارت جهاد كشاورزي در اين خصوص گواه 
اين مدعاس��ت. عليرضا يزداني مي گويد: كشت 
پاييزه چغندرقند در ۱۱ استان كشور كه داراي 
شرايط آب و هوايي مناسب كشت هستند، اجرايي 
شده كه با اين روش افزايش بهره وري آب، توليد 
پايدار و افزايش ضريب خوداتكايي شكر را داريم.  
وي مزاياي كش��ت پاييزه چغندر قند را علاوه بر 
افزايش بهره وري در واح��د هكتار، صرفه جويي 
۴۰ درصدي در مصرف آب و اس��تفاده بهينه از 
نزولات ج��وي عنوان كرده اس��ت. اين در حالي 
است كه برخي كارشناسان كشاورزي با انتقاد از 
اين مسئله معتقدند اين محصول بسيار آب بر بوده 
و كشت آن با توجه به كم آبي در كشور مقرون به 
صرفه نيست، اما در دو، سه سال اخير وزارت جهاد 
كشاورزي با انتقال زمان كشت از بهار به پاييز و 
كشت در استان هايي كه نزولات جوي مناسبي 
داشته اند، سبب كاهش مصرف آب در كشت اين 
محصول شده است، مضاف بر آنكه توليد شكر در 
كشور ۵۵۰ هزار تن افزايش داشته است و به رقم 
يك ميليون و ۶۵۰ هزار تن در سال رسيده است!

   هرمزگان: رئيس كميته امداد امام خميني )ره( با اشاره به اينكه 
يك ميليون و ۶۰۰ هزار خانوار در كشور تحت پوشش هستند، گفت: 
امس��ال ش��مار خانوار تحت پوش��ش ۱۰ درصد كاهش  يافته است. 
پرويز فتاح در س��فر به جزيره هرمز با بيان اينكه اصلي ترين مش��كل 
جزيره نشينان هرمز اشتغال است كه از راه دريا، گردشگري و مشاغل 
خانگي بايد اشتغالزايي ايجاد ش��ود و با اشاره به اينكه با جهت دهي به 
وام هاي بانكي و وام هاي اشتغال كميته امداد امام )ره( مي توان بخشي از 
محروميت هاي مردم اين جزيره برطرف كرد، خاطرنشان كرد: براي حل 

مشكل اين جزيره نشينان يك عزم ملي شكل گرفته است. 
   سيستان و بلوچستان: معاون آموزش وپژوهش سازمان حفاظت 
محيط زيس��ت گفت: احياي تالاب بين المللي هامون براي جلوگيري 
از انتشار ريزگردها از مهم ترين برنامه هاي دولت است. كاوه مدني در 
كارگروه احياي تالاب هامون افزود: براي مبارزه با كمبود آب و مشكل 
ريزگرد ها در استان بايد از ظرفيت جوامع محلي به خوبي استفاده كرد. 
بايد براي مقابله و پيشگيري با گرد و غبار در كشور مطالعات بيشتري 
صورت بگيرد و بهره گيري از مطالعات بومي در زمينه مقابله با بي آبي و 

گرد و غبار در سيستان و بلوچستان بسيار مهم است. 
   خوزستان: مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي خوزستان با بيان 
اين كه امسال شاهد برگزاري نمايشگاه هفته پژوهش و دستاوردهاي 
صنعتي استان به صورت همزمان بوديم، گفت: برگزاري اين نمايشگاه ها 
به صورت عملي مي تواند، دو حلقه توليد و پژوهش را به يكديگر متصل 
كند. اخلاق محمديان اظهار كرد: در نمايشگاه ها بسياري از واحدهاي 
صنعتي حضور دارند و بسياري نيز براي بازديد در نمايشگاه ها حاضر 
مي شوند و اگر نمايشگاه هاي پژوهش و فناورانه را به صورت همزمان با 
نمايشگاه هاي صنعتي برگزار كنيم، شاهد ارتباط بيشتر اين دو بخش 

به صورت عملي خواهيم بود. 
    ايلام: مديركل دامپزشكي استان ايلام با تشريح آخرين وضعيت 
كشتارگاه صنعتي گفت: ساماندهي قانوني مراكز كشتار دام از ۲۵ آذر 
ماه در اغلب مناطق استان اجرايي شده است. وهاب پيراني اظهار كرد: 
برابر اعلام سازمان جهاني بهداشت )WHO ( از ۱۷۰9 عامل بيماري زا 
براي انسان و دام، 8۳۲ عامل بين انسان و دام مشترك بوده و از دام به 
انسان منتقل مي شوند و بيش از 9۰ بيماري هاي انگلي در انسان منشاء 
دامي داش��ته و بيش از ۶۰درصد بيماري هاي نوپديد و بازپديد مانند 
سارس، جنون گاوي، تب كريمه كنگو و آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان 

بين انسان و دام مشترك هستند. 
   قزوين: مدير جهاد كشاورزي شهرستان آبيك گفت: در سال زراعي 
جاري ۱۵ هزار و ۵۷۱ هكتار از اراضي كشاورزي اين شهرستان به زير 
كشت گندم ديم رفت. بيژن اظهار كرد: از اين ميزان اراضي كشاورزي 
۱۴ هزار و ۱۷۱ هكتار به كشت گندم آبي و هزار و ۴۰۰ هكتار به كشت 
گندم ديم اختصاص يافت. اين مقام مسئول خاطرنشان كرد: اقدامات 
ترويجي متعددي نيز در راس��تاي مديريت بهين��ه منابع و حركت در 
مسير اصلاح الگوي كشت يعني كاهش سطح همراه با افزايش توليد 
به واس��طه افزايش عملكرد در واحد سطح انجام ش��ده كه مي توان به 
اجراي برنامه هاي آموزشي به زارعي، احداث مزارع نمايشي و سايت هاي 

الگويي اشاره كرد. 
   زنجان: استاندار زنجان به اقدامات صورت گرفته در حوزه راه شهرستان 
طارم اشاره كرد و گفت: در چند سال گذشته و با همكاري همه مسئولان، 
اقدامات بزرگي در حوزه راه شهرستان طارم صورت گرفته و هم اكنون نيز 
اين اقدامات در منطقه در حال انجام است. اسدالله درويش  اميري با بيان 
اينكه ۴8 ميليارد تومان در سه سال اخير براي حوزه راه شهرستان طارم 
هزينه شده است، اظهار كرد: در اين مدت مجموعاً ۴۲ كيلومتر راه اصلي و 

۷۵ كيلومتر راه روستايي در شهرستان طارم، اجرايي شده است. 

تالاب ۲۵هزار هكت��اري ميقان كه به عنوان يكي 
از زيستگاه هاي بين المللي حيات وحش شناخته 
مي شود و هر ساله ميزبان بيش از ۵ هزار قطعه از 
پرندگان مهاجر اس��ت، چندي پيش در اثر نبود 
نظارت دقيق س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت 
طعمه حريق شكارچيان غيرمجاز شد. اين حريق 
كه ۵۰ هكتار از منابع طبيعي ارزش��مند حاشيه 
تالاب را به خاكستر تبديل كرد، از ساعات پاياني 
پنج شنبه شروع شد و تا عصر روز بعد ادامه يافت. 
دليل طولاني ش��دن زمان اطفاي حريق هم اين 
بود كه محيط زيس��ت و منابع طبيعي به عنوان 
متوليان اين بخش تجهيزات لازم براي خاموش 

كردن شعله هاي فروزان آتش را نداشتند. اتفاقي 
كه چندي پيش هم ۶۰ هكت��ار از عرصه طبيعي 
حاش��يه درياچه هامون را از بين برد و متوليان با 
تجهيزاتي همچون بيل و كلن��گ براي خاموش 
كردن ش��عله هاي فروزان رفته بودند. حالا هنوز 
زمان زيادي از آتش سوزي گسترده درياچه هامون 
سيستان و بلوچستان نگذشته بود كه مشابه آن 
در اس��تان مركزي در حاش��يه تالاب ميقان رخ 
داد؛ مسئله اي كه عليرضا كيخا، فرماندار هامون 
معتقد بود كه خسارت سنگيني به محيط زيست 
استان وارد شده است و در مقابل سيدعلي آقازاده، 
استاندار استان مركزي مدعي است كه خسارت 

آتش سوزي ۵۰ هكتاري در منطقه كويري حاشيه 
تالاب ميقان اراك جزئي است!

   نيروهاي مردمي نبودند، حريق اطفا نمي شد 
محل وقوع اين حريق كه در بين كارخانه سولفات 
سديم و فرودگاه اراك بود، به واسطه قرار گرفتن در 
منطقه باتلاقي چندان قابل دسترس نبود؛چراكه 
ماشين هاي آتش نشاني نمي توانستند به راحتي 
به منطقه ورود و ب��راي اطفاي حريق اقدام كنند. 
همين در دس��ترس نبودن مناطق حادثه ديده و 
بهره مندي از تجهيزات زميني منجر به اين شد كه 
آتش به سرعت گسترش يابد. اين در حالي است 
كه اگر استان مركزي به تجهيزات پيشرفته اطفاي 

حريق همچون هواپيم��اي خاموش كننده آتش 
مجهز بود، هيچ وقت اين حجم از محيط زيس��ت 
زيان نمي دي��د.  در اين خص��وص نماينده مردم 
اراك در مجلس ش��وراي اسلامي با تأييد مطالب 
فوق به خبرنگار »جوان« مي گويد:»به رغم تلاش 
آتش نشاني شهرداري اراك، نيروهاي بسيجي و 
مردمي به دليل باتلاقي بودن مسير، زمان اطفاي 
حريق افزايش يافت و بر شدت خسارت وارده افزود. 
در اين بين عملكرد ضعي��ف و كمبود تجهيزات 
سازمان حفاظت محيط زيست استان نيز به شدت 

محسوس است.« 
علي اكبر كريمي با اش��اره به اينكه بعد از تشكيل 
جلسه ستاد مديريت بحران و خسارت سنگيني 
كه به منطقه وارد ش��ده بود، در نهايت يك فروند 
هواپيما از سوي تهران اعزام شد، می افزايد: »اگر 
همين هواپيماي آتش نشاني از صبح به محل وارد 
مي شد، حالا شاهد اين حجم از خسارت نبوديم. 
متأسفانه در زمان وقوع چنين حوادثي نه تنها در 
استان مركزي، بلكه در كل كشور هم به شدت با 

كمبود تجهيزات آتش نشاني مواجه هستيم. «
  آتش سوزي هم به خشكسالي تالاب افزود

طي سال هاي اخير در اثر خشكسالي بخش زيادي 
از تالاب از بين رفته اس��ت و اكنون منابع آبي اين 
محل به واس��طه فاضلاب هايي كه ب��ه آن وارد  و 
مقدار كمي از بارندگي هاي فصلي تأمين مي شود. 
حالا با اين آتش سوزي  كه رخ داد، علاوه بر تشديد 
معضل خشكسالي و تسريع سرعت فرسايش خاك 
در منطقه، به گفته نماينده مردم اراك در مجلس 
شوراي اسلامي پيش بيني مي ش��ود كه با حذف 
بخش زيادي از پوشش گياهي حاشيه تالاب، سال 
آينده موج جديدي از ريزگردها بلند شود. كريمي 
در اين باره مي افزايد:» با اينكه پوشش گياهي دوباره 
تجديد مي شود، اما متأسفانه در اثر وقوع اين حادثه، 
در اين روزهايي كه شاخص آلودگي هوا به شدت 
افزايش يافته است، مردم بايد با مشكلات تنفسي 
بيشتري مواجه ش��وند.« وي با اشاره به اينكه اين 
معضل به دليل سهل انگاري شكارچيان غيرمجاز 
رخ داده اس��ت، ادامه مي دهد:» متأسفانه محيط 
زيست نمي تواند كنترل درستي روي شكارچيان 
فصلي داش��ته باش��د. همين موضوع هم منجر به 
وقوع اين دس��ت از حوادث در اس��تان مي شود.« 
اين نماين��ده مجلس با اش��اره به اينك��ه در حال 
حاضر كمبود تجهيزات و نيروهاي انساني محيط 
زيست و منابع طبيعي را نيروهاي بسيج مردمي و 
سازمان هاي مردم نهاد جبران مي كنند، مي گويد: 
» اگر اين نيروهاي مردمي نبودند معلوم نبود آتش 
تا كجا پيشروي مي كرد. « با اين تفاسير كه هر چند 
روز يك بار حادثه اي در دل طبيعت رخ مي دهد و 
منابع ارزشمند آن را به تاراج مي برد، متوليان بايد 
هرچه سريع تر نس��بت به مجهز كردن تجهيزات 
زيس��ت محيطي اقدام كنند چراك��ه تن زخمي و 
رنجور طبيعت ايران با توجه ب��ه كاهش بارندگي 
و آتش سوزي هاي گاه و بيگاهش حالا بيش از اين 

تاب تحمل كم كاري  هاي متوليان را ندارد. 
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 سوختن 50 هكتار از تالاب ميقان 
در آتش نبود تجهيزات اطفاي حريق

نماينده مردم اراك در مجلس در گفت وگو با »جوان« گفت: با توجه به آتش سوزي گسترده شاخص آلودگي هوا 
افزايش يافته است و موج جديدي از ريزگردها با حذف پوشش گياهي در راه اراك است

تلخي توليد چغندر، زير دندان كشاورزان لرستانی
  به رغم توليد مازاد محصول چغندرقند و محدوديت ظرفيت كارخانه هاي قند براي خريد اين محصول

وزارت جهاد كشاورزي همچنان  به تداوم كشت پاييزه چغندر اصرار دارد!

 زلزله منتظر نوسازی 
بافت های فرسوده نمي ماند! 

با آنك�ه بارها در خصوص نوس�ازي بافت هاي فرس�وده در كش�ور 
كارشناسان هش�دار داده و از مردم و مديران شهري خواستند كه 
به فكر مقاوم سازي اين بناها باش�ند، اما برخي از مشكلات از جمله 
نبود توان مالي و هزينه بالاي س�اخت و ساز موجب شده تا اين مهم 
مورد بي توجهي قرار بگيرد، با اين وجود فرو ريختن ساختمان هاي 
فرس�وده در اس�تان هاي كرمانش�اه و كرمان بر اثر زلزله های اخير 
نش�ان داد كه اينگونه بافت ها چقدر مي تواند در ب�الا رفتن تلفات 
تأثير بگذارد موضوعي كه موجب ش�د تا رئيس كميسيون عمران 
مجلس در هشداري اعلام كند: »س�كونت بيش از 1۹ ميليون نفر از 
مردم ايران در بافت هاي فرس�وده ايجاب مي كند تا براي جلوگيري 
از بروز ح�وادث طبيعي ب�ه فكر مقاوم س�ازي اين اماكن باش�يم.«

    
به گفته كارشناسان ش��هري در حال حاضر ۳۰ درصد جمعيت كشور در 
بافت هاي فرسوده زندگي مي كنند كه در صورت وقوع كمترين لرزش زمين 
به شدت فرو خواهد ريخت كه به عنوان نمونه مي توان از فرويختن بافت هاي 
فرسوده در زلزله اخير استان هاي كرمانش��اه و كرمان نام برد.  مديرعامل 
شركت عمران و بهسازي شهري ايران در اين خصوص به »جوان« مي گويد: 
»طبق آخرين آمارهاي موجود ۱9 ميليون نفر از جمعيت كشور كه معادل 
۳۰درصد جمعيت كشور را شامل مي شوند در بافت هاي فرسوده زندگي 
مي كنند.« محمدسعيد ايزدي با تفكيك اين مناطق مي افزايد: »۱۲9 هزار 
هكتار از مساحت كشور را اين بافت ها تشكيل مي دهند كه از اين ميزان ۵۶ 
هزار هكتار بافت ناكارآمد شهري، ۲۵هزار هكتار بافت تاريخي و ۴8 هزار 
هكتار سكونت گاه  غير رسمي هستند.« وي ادامه مي دهد: »لذا اين مهم 
مي طلبد تا دولت به كمك بخش خصوصي در اين زمينه اقدام كرده تا در 

صورت وقوع حوادث تلفات به حداقل ممكن برسد.« 
    بالاترين آمار تلفات زلزله در بافت فرسوده كرمانشاه و كرمان

پس از وقوع زلزله ۷/۳ ريشتري ۲۱ آبان ماه سال كه در استان كرمانشاه 
روي داد و موجب جان باختن و زخمي ش��دن هزاران نفر از هموطنان 
گرديد كه كارشناسان در بررس��ي هاي خود اعلام كردند، وجود بافت 
فرسوده در اين منطقه سبب شده تا بالاترين تلفات انساني و تخريبي 
را در اين مناطق شاهد باشيم.  عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
در اين خصوص مي گويد: »پس از وقوع زلزله اخير دركرمانشاه مشخص 
ش��د كه بالاترين تلفات در بافت فرس��وده اتفاق افتاده ل��ذا اين مهم 
عملًا زنگ خطر را براي مس��ئولان مديريت بحران ش��هري به صدا در 
آورد.« سيدمهدي فرش��ادان مي افزايد: »در بررسي مناطقي همچون 
س��رپل ذهاب كه بالاترين تلفات را داشتند مشخص شد بي توجهي به 
ساخت و سازها و عدم رعايت استانداردهاي لازم در زمان اجراي پروژه ها 
موجب شده حجم بالايي از ساخت  وس��ازها قدرت استقامت را در برابر 
زلزله نداشته و در همان لحظات اوليه فرو بريزند.« نماينده مردم سنندج، 
ديواندره و كامياران در مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه مي دهد: »اين 
حادثه نشان داد كه نوسازي بافت فرسوده از اهميت خاصي برخوردار 
بوده و مسئولان بايد به اين مهم توجه ويژه اي داشته باشند.« در حالي 
كه هنوز عمق فاجعه زلزله و خسارت هاي ناشي از آن هم پا برجاست، 
اين بار نوبت به زلزله ۶/۱ ريشتري ۱۰ آذر كرمان و زلزله ۵/۲ ريشتري 
۳۰ آذر منطقه كوهبان در اين استان بود تا براي چندمين  بار زنگ خطر 
بافت هاي فرسوده كه به راحتي با كوچك ترين تكاني فرو مي ريزند را به 
صدا درآورد.  هر چند خوشبختانه در اين دو زلزله كه به فاصله ۲۰ روز در 
استان كرمان روي داد تنها ۲۵ نفر زخمي شدند، اما بررسي هاي بعدي 
نش��ان داد كه دقيقاً اين افراد در مكان هايي بودند كه به شدت فرسوده 
بوده و حتي در برابر زلزله هاي كمت��ر از اين نيز تاب مقاومت ندارند لذا 
اين مهم مي طلبد تا در خصوص مقاوم سازي بافت فرسوده به فكر چاره 
اساسي بود.  رئيس كميسيون عمران مجلس در اين خصوص به »جوان« 
مي گويد: »از آنجا كه ۱9 ميليون نفر از جمعيت كش��ور در بافت هاي 
فرسوده به سر مي برند كه در برابر زلزله و ديگر حوادث كمترين مقاومت 
را دارند لذا اين مهم مي طلبد تا نوسازي بافت هاي فرسوده در دستور كار 
قرار بگيرد.« محمدرضا رضايي با اشاره به مشكلات موجود در اينگونه 
بافت ها مي افزايد: »خلاء هاي قانوني و بي توجهي به رعايت استانداردها 
در ساخت وساز و نبود سختگيري ها و بعضاً استفاده از لوازم ساختماني 
غير استاندارد از جمله دلايلي است كه ساختمان ها از آن رنج مي برند كه 
به شدت نيازمند اصلاح است.« نماينده مردم جهرم در مجلس شوراي 
اسلامي ادامه مي دهد: »دولت ۱۲۷ هزار ميليارد تومان ظرفيت عمراني 
براي بودجه كشور در س��ال 9۷ تعريف كرده كه تنها ۵8 هزار ميليارد 
تومان آن نقدي بوده و مابقي به صورت هاي ديگر بايد تأمين شود.« به 
گفته وي، از آنجا كه مهندسين نقش مهمي را در زمينه ساختن خانه هاي 
داراي استاندارد هستند لذا اين مهم مي طلبد تا با رعايت تمامي حقوق 

آنها نقش آنها را بيش از گذشته در اين زمينه پررنگ تر كرد.«

 باغ موزه دفاع مقدس اراك 
نيازمند كمك مردم   

استاندار اس�تان مركزي بر استفاده از     مركزي
توان مردمي و خيران براي تكميل باغ 

موزه دفاع مقدس اراك تأكيد كرد. 
سيدعلي آقازاده گفت: با توجه به محدوديت اعتباري دولت و شهرداري ها، 
بهره گيري از توان خيران در ساخت مدرسه، مساجد و اماكن عمومي بايد 
بارور ش��ود.  وي اظهار كرد: ظرفيت مردمي و خيران در كنار اعتبارات 
دولتي براي ساخت باغ موزه هاي دفاع مقدس نقش مهمي در ثبت و ضبط 
وقايع انقلاب و انتقال فرهنگ ايثار و شهادت براي نسل جوان به همراه 
دارد.  آقازاده ادامه داد: شهرداري اراك براي ساخت باغ موزه اين شهرستان 
بايد به نسبت اعتباراتي كه ساليانه براي آن تخصيص مي يابد براي ساخت 
و تكميل گالري هاي باغ موزه دفاع مقدس اين شهرستان اختصاص دهد.  
نماينده مردم اراك، كميجان و خنداب در مجلس شوراي اسلامي نيز در 
اين باره گفت: حفظ و حراست از آثار و دستاوردهاي دفاع مقدس براي 
انتقال فرهنگ ايثار و شهادت به نس��ل جوان و بيمه كردن اين قشر در 
برابر توطئه هاي دشمنان امري مهم و ضروري است.  علي اكبر كريمي 
افزود: رزمندگان انقلاب اسلامي در دوران هشت سال جنگ تحميلي با 
بهره گيري از روحيه فرهنگ و شهادت توانست در برابر دشمنان اسلام و 
انقلاب به پيروزي دست يابد و امروز نيز ترويج اين فرهنگ براي ايستادگي 
در برابر توطئه دشمنان امري حياتي به ش��مار مي رود.  وي ادامه داد: با 
توجه به زمان بر بودن ساخت باغ موزه دفاع مقدس مي توان با تهيه كتاب 
از خاطرات شهدا و ايثارگران جوانان را با روش و سبك زندگي آنان آشنا 
كرد.  اين مسئول گفت: صحنه هاي زيبايي از دلاوري ها و رشادت ها در 
دوران دفاع مقدس به وقوع پيوسته است كه بنياد حفظ و آثار و نشر دفاع 
مقدس بايد با حفظ و حراست از اين آثار فرهنگ ايثار و از خودگذشتگي 

را به نسل جوان و نسل هاي بعدي انقلاب منتقل كند. 

تالاب 25هزار هكتاري ميقان كه هر ساله ميزبان بيش از 5 هزار قطعه 
پرنده  مهاجر از س�وي سيبري اس�ت، چندي پيش در اثر اهمال كاري 
مسئولان سازمان حفاظت محيط زيست در فصل شكار پرندگان طعمه 
حريق شد؛اتفاقي كه از يك آتش كوچك شكارچيان غيرمجاز شروع 
شد و بعد از كنترل نشدن آن، 50 هكتار از پوشش گياهي اطراف تالاب 
را در نبود تجهيزات اطفاي حريق به خاكستر تبديل كرد. معضلي كه به 

گفته نماينده مردم اراك در مجلس علاوه بر افزايش شاخص آلودگي 
هواي اراك در اين روزهاي آلوده، موجي از ريزگردها را هم به سمت اين 
شهر روانه مي كند. البته مشكل به همين جا هم ختم نمي شود، چراكه 
با توجه به حذف پوش�ش گياهي، فرس�ايش خاك ه�م در اين منطقه 
تسريع مي شود. حالا با اين شرايط نكته جالب اين است كه استانداري 
اس�تان مركزي مدعي اس�ت خس�ارت وارده به تالاب جزئي اس�ت. 

محمدرضا سوري

ميترا شهبازي
   گزارش يك

 اما و اگرهای سي وسه پل 
در نشست يا سرپا ماندن!

كابوس كارشناس�ان، مي�راث فرهنگي و    اصفهان
اصفهان دوستان به حقيقت پيوست. نگراني 
در رابطه با احتمال بروز آس�يب به سي وس�ه پل اصفهان بارها از جانب 
كارشناسان عنوان ش�ده بود و همواره از جانب مديران و مسندنشينان 
تكذيب شده و تأكيد شده بود هيچ گونه نگراني براي پل هاي تاريخي وجود 
ندارد همه پل هاي اصفهان به صورت دائمي تحت پايش هستند. اما اين 
اتفاق افت�اد! چ�ه چيزي باع�ث بروز اي�ن حادثه ناگوار ش�ده  اس�ت؟

    
فرقي نمي كند آن را سي وسه پل بخوانيد يا پل الله وردي خان، چهل چشمه 
بخوانيد يا پل چهارباغ؛ حقيقت اين اس��ت كه اين پل، شاهكار معماري 
اصفهان، تكه اي وجودي و جوهره اين موزه- ش��هر تاريخي اس��ت كه 
امروز به لطف س��وء مديريت و بي توجهي به اظهارات كارشناس��ان در 
مقابل چشمان مان تخريب مي شود.  به گزارش ايسنا بارها احتمال بروز 
آسيب به اين پل تاريخي از جانب كارشناس��ان مطرح شده بود. برخي 
خشكي هاي پي درپي و طولاني مدت زاينده رود را خطري مي دانستند 
كه ممكن است موجب تخريب پايه هاي اين شاهكار معماري شود. اين 
گروه از كارشناس��ان عنوان مي كردند س��اروج كه يكي از مصالح اصلي 
مورد استفاده در س��اخت اين پل تاريخي و البته ديگر پل هاي اصفهان 
است به آب و رطوبت وابس��ته است و خش��ك بودن آن مي تواند باعث 
تخريب پل هاي تاريخي شود.  عده اي ديگر از كارشناسان و به خصوص 
زمين شناسان كاهش سطح سفره هاي آب زيرزميني را زلزله خاموش 
اصفهان مي خوانند و اعتقاد دارند كاهش س��طح آب هاي زيرزميني به 
خصوص در حاشيه رودخانه زاينده رود خطري است كه نه تنها پل هاي 
تاريخي، بلكه ساختمان هاي تاريخي و البته همه مردم اصفهان را تهديد 
مي كند.  اما بزرگ ترين نگراني كارشناسان، عبور خط يك مترو اصفهان؛ 
درست از زير اين پل تاريخي بود. مسئله عبور مترو بارها باعث شد تكميل 
تونل مترو اصفهان به تأخير بيفتد. ش��هرداري اصفهان درباره عبور اين 
خط از زير چهارباغ عباسي و سي وسه پل سال ها ممارست ورزيد و تنها با 
فشار سمن ها و رسانه ها تونل مترو را با دو انحناي كوچك از سي وسه پل 
فاصله دادند. فاصله اي كه به اعتقاد بسياري كافي نيست و فقط اقدامي 
عوام فريبانه تلقي مي شود.  در سال 9۶ و در آخرين روزهايي كه براي عبور 
مترو از چهارباغ روزشماري مي شد، فشار رسانه ها و سمن ها بيشتر شد و 
شهرداري اصفهان به ناچار افتتاح مترو را براي يك ماه به تعويق انداخته و 
شعرباف- مشاور عالي شهرداري اصفهان به نقل از روابط عمومي سازمان 
قطار شهري اصفهان گفت: با توجه به اينكه فاز سه خط يك از چهارراه 
تختي تا ميدان آزادي از زير محور تاريخي چهارباغ عبور مي كند ميراث 
فرهنگي از ابتدا درخواست داشت تمهيدات مربوطه انديشيده شود و با 
پيگيري هاي شوراي عالي هماهنگي ترافيك كشور خط قطار شهري در 
اين محور با الزامات خاصي احداث شده اس��ت.  وي ادامه داد: علي رغم 
همه تأييدات يونسكو به دليل حساسيت هاي مديريت شهري و ميراث 
فرهنگي عمليات اجرايي قطعه مياني، ريل، پدهاي ميراگر ارتعاش و... 
پس از بررس��ي و نظارت هاي مس��تمر در تاريخ ۲۷ خرداد 9۶ به تأييد 
نماينده و مشاور امين سازمان ميراث فرهنگي كشور يعني دانشگاه علم و 
صنعت رسيد تا هيچ مشكلي از لحاظ ارتعاش و غيره در اين زمينه نباشد.  
با وجود همه اطميناني كه مديران و كارشناس��ان بدنه سازمان ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري به رسانه ها و سمن ها دادند؛ با وجود 
تأكيداتي كه شهرداري اصفهان و س��ازمان قطار شهري اين كلان شهر 
مبني بر بي خطر بودن مترو اصفهان براي ميراث تاريخي اين كلان شهر 
داشتند و با وجود آزمايش هاي متعدد كارشناسان لرزه نگاري دانشگاه 
علم و صنعت كه اميدواريم آزمايش هاي شان فرمايشي يا نمايشي نبوده 

باشد امروز مرگ تدريجي و سخت سي وسه پل آغاز شده است. 

مديرعامل سازمان مديريت پسماند شهرداري 
سمنان از آغاز پژوهش علمي در جهت مديريت 
پسماند خش�ك در ش�هر س�منان خبرداد. 
حميدرضا پيوندي گفت: اين ط��رح تحقيقاتي 
با عن��وان »بررس��ي دلايل عدم انج��ام عمليات 

تفكيك زباله از مب��دأ توليد علي رغ��م دريافت 
آموزش لازم« مي باشد كه دو كارشناس سازمان 
با آماده سازي پرسشنامه به مناطق آموزش ديده 
و خدمات دريافت كرده مراجعه و نظرس��نجي را 
از صبح ام��روز آغاز كردند.   مديرعامل س��ازمان 

مديريت پسماند شهرداري سمنان در خصوص 
خدمات ده��ي و اقدامات چند س��ال اخير بيان 
داش��ت: آموزش ش��هروندي به صورت چهره به 
چهره در سطح شهر سمنان از سال 9۲ آغاز شده، 
تمامي مدارس در ۵ س��ال اخير به طور ميانگين 

8۰ هزار دانش آموز در ش��ش مقطع تحصيلي و 
۱۲ هزار و۵۰۰ نوآموز در پايه پيش دبستاني و در 
سه سال اخير ۱۴هزار ش��ركت كننده در مراسم 
مذهبي در مساجد آموزش و بسته هاي فرهنگي 

لازم را دريافت كردند.  

پژوهش علمي برای مديريت پسماندهاي خشك سمنان
  سمنان

88498441سرویس  شهرستان


